

## II

If further argument is required by way of caution in relation to the OAS, I would suggest that full-fledged membership in that Organisation would inevitably, in the course of time, (we need only think of Falklands crisis) put Canada in unresolvable conflicts of interest when issues arise setting some (or all) Latin American countries (on the one hand) and the USA—and possibly the Caribbean States—(on the other) at cross-purposes.

## III

Insofar as Recommendation 8 of the "New Direction" Report is concerned, I would strengthen its thrust by urging that the Government respond in writing within three months to these (and all other) Recommendations from Committees.

—(1)

## Art. 28 (Charter of Bogotà)

If the inviolability or the integrity of the territory or the sovereignty or the political independence of any American State should be affected by an armed attack or by an act of aggression that is not an armed attack, or by an extracontinental conflict or by a conflict between two or more American States, or by any other fact or situation that might endanger the peace of America, the American States, in furtherance of the principles of continental solidarity and collective self-defence, shall apply the measures and procedures established in the special treaties on the subject.

(underlining done for purposes of singling out main features of Art.)

## Art. 3 (Rio Treaty)

The High Contracting Parties agree that an armed attack by any state against any American State shall be considered as an attack against all the American States and, consequently, each one of the said Contracting Parties undertakes to assist in meeting the attack in the exercise of the inherent right of individual or collective self-defence recognised by Art. 51 of the Charter of the United Nations.

(underlining done for purposes of singling out main features of Art.)

Robert Corbett, M.P.  
(Fundy-Royal)

Lloyd Crouse, M.P.  
(South Shore)

Stan Darling, M.P.  
(Parry-Sound-Muskoka)

Donald W. Munro, M.P.  
(Esquimalt—Saanich)

## II

Autre avertissement au sujet de l'OEA, je tiens à souligner que la participation du Canada à cette Organisation à titre de membre à part entière pourrait mettre notre pays dans des situations très délicates, à cause de conflits d'intérêts en cas de litige opposant des pays d'Amérique latine, d'une part, aux États-Unis, et peut-être aux États des Antilles, d'autre part; il suffit de penser par exemple à la crise des Falklands.

## III

Pour ce qui est de la recommandation 8 du rapport intitulé «Nouvelles orientations», je pense qu'il serait bon d'en augmenter la portée en demandant instamment au gouvernement de répondre par écrit dans les trois mois qui suivent aux recommandations du Sous-comité, ainsi qu'à toutes les autres recommandations soumises par des comités.

—(1)

## Article 28 (Charte de Bogota)

Dans le cas où l'inviolabilité ou l'intégrité du territoire ou la souveraineté et l'indépendance politique d'un État Américain quelconque seraient menacées par une attaque armée ou par une agression qui ne soit pas une attaque armée, par un conflit extra-continental ou un conflit entre deux ou plusieurs États Américains, ou par tout autre fait ou situation susceptibles de mettre en danger la paix de l'Amérique, les États Américains, conformément aux principes de la solidarité continentale et de la légitime défense collective, appliqueront les mesures et les procédures prévues par les traités spéciaux qui régissent la matière.

(Le soulignement a été ajouté pour faire ressortir les éléments importants du texte.)

## Article 3 (Traité de Rio)

Les Hautes Parties Contractantes conviennent qu'une attaque armée provenant de quelque État contre un État Américain sera considérée comme une attaque contre tous les États Américains; en conséquence, chacune des dites Parties Contractantes s'engage à aider à faire face à l'attaque, en exercice du droit immanent de légitime défense individuelle ou collective que reconnaît l'Article 51 de la Charte des Nations Unies.

(Le soulignement a été ajouté pour faire ressortir les éléments importants du texte.)

Robert Corbett, député  
(Fundy-Royal)

Lloyd Crouse, député  
(Shore-Sud)

Stan Darling, député  
(Parry-Sound—Muskoka)

Donald W. Munro, député  
(Esquimalt—Saanich)